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Információs esettárat fejleszt a Mabiv

NOVEMBER VÉGÉN 
LESZ A KRIMINÁLEXPO
A november 23–25 közötti, tizen-
nyolcadik Kriminálexpo az Ügyé-
szek Országos Egyesülete (ÜOE) 
fennállásának 20. évfordulóján 
nyitja kapuit. Ez alkalommal a 
hatékony bűnmegelőzés, az ered-
ményes bűnüldözés, a pártatlan 
és szakszerű igazságszolgáltatás 
nagyrészt állami feladatainak ösz-
szegzésére koncentrálnak a szak-
kiállítással párhuzamos konferen-
ciákon. Az egyik legaktuálisabb 
témával a Magyar Tudományos 
Akadémia rendészettudományi 
bizottsága, a Magyar Rendé-
szettudományi Társaság és a 
Rendőrség Tudományos Techno-

lógiai és Innovációs Tanácsa által 
szervezett fórum foglalkozik majd 
az Alkotmányos minimumok a 
rendészetben – alkotmányozás és 
reform? című konferencia keretei 
között. Terítéken lesz a magyar 
katonai büntetőeljárás helyzete 
is, ezt a nemzetközi tapasztala-
tok tükrében vitatják meg a téma 
szakértői. A katonai büntetőel-
járás fejlesztésének lehetséges 
irányai mellett szó esik majd a 
magyar katonai és rendvédelmi 
szervezetek békefenntartási 
tevékenységének jogi tapaszta-
latairól is.
A Napi Gazdaság által szervezett 
Biztonságpiac 2010 konferen-
cián a rendvédelmi szervek és 
a magánszektor kapcsolatának 
lehetőségeiről, problémáiról 
szerezhetnek bővebb informáci-
ókat a résztvevők. De tájékozód-
hatnak az aktuális közlekedésbiz-
tonsági, büntetés-végrehajtási 
problémákról is a kapcsolódó 
tanácskozásokon, valamint bő-
vebb ismereteket szerezhetnek 
az ügyészek biztonsági helyze-
téről az egyes európai országok-
ban a kétévente megrendezett 
nemzetközi ügyészi szeminárium 
keretében és az ÜOE jubileumi 
közgyűlését is a szakkiállítás ke-
retei között tartják. A szakkiállítás 
rendezvényei térítésmentesen 
látogathatók.

Kevesebbe kerül az adatlopás 
megelőzése az utólagos védekezésnél 

Az augusztus végén bejegyzett birtokvédelmi  ▶
szövetséget két magánbiztonsági, egy felszámoló 
vállalkozás, valamint tucatnyi magánszemély – köz-
tük több birtokvédelemben jártas jogász, egyetemi 
oktató, nyugállományú rendőrségi vezető, illetve 
magánbiztonsági szakember – alapította. A szövetség 
megalakulását és bejegyzését hároméves tervezés és 
szervezőmunka előzte meg.

Birtokvédelmi esettárat és informá-
ciós bázist épít a Magyar Birtokvédelmi 
Szövetség (Mabiv) – tudta meg a Napi. A 
jogászok, illetve a birtokvédelemben nagy 
tapasztalattal rendelkező szakemberek 
által ellenőrzött gyűjteménybe olyan, a 
bíróságot is megjárt valós esetek 
kerülnek, amelyek precedensként 
szolgálhatnak a jellemző, tipikus-
nak mondható birtokvitás ügyek-
ben – mondta el érdeklődésünkre 
Horváth Zoltán, az egyik Mabiv-
alapító vállalkozás, a Hori-Zone 
Kft. tulajdonosa. Hangsúlyozta: 
az esetek anonim módon, konk-
rét nevek említése nélkül kerül-
nek be az információs bázisba, amely az 
esettípusokat, jogi helyzeteket kívánja 
azonosítani. 

Az elmúlt hetekben számos jegyző csat-
lakozott a birtokvédelmi szövetséghez, az 
információs bázis felépítése során pedig az 
ő szakmai, elméleti és gyakorlati ismerete-
ik, tapasztalataik is nagy szerepet kapnak 
majd. A Mabiv esettára a birtokvédelem 

helyzetét és a vitás esetek rendezését is 
hatékonyan támogatja, de a gyűjtemény 
egyben egy korábban nem létező kommu-
nikációs csatornát is megnyit majd a jegy-
zők között – állítja Horváth. A szakember 
szerint birtokvita általában a polgári jog 

eltérő értelmezéséből vagy annak � gyel-
men kívül hagyásából alakul ki, ezért 
nemcsak a jogos, logikus cselekedetekre, 
eseményekre kell felkészülni, hanem kész 
válaszokkal kell fogadni a jogszerűtlen, 
etikátlan vagy rosszhiszemű lépéseket 
is. Márpedig a Hori-Zone tapasztalatai 
szerint a birtokvitás ügyek 90 százalé-
kában lehet rosszhiszemű magatartással 

találkozni. Az esetek többsége elmaradt 
bér� zetésből adódik, a birtokvédelemmel, 
illetve tanácsadással foglalkozó vállalko-
zásoknak pedig nem csupán az elméleti és 
jogi szempontokra, hanem a „test közeli” 
helyzetek kezelésére is, így például magya-

rul nem beszélő, felfegyverzett 
birtokháborítókkal való talál-
kozásra is fel kell készülniük 
– mondta Horváth. 

A gyakorlati tapasztalatok 
szerint a polgári törvénykönyv 
minden szituációban csűrhető-
csavarható, így a jogértelmezési 
és jogalkalmazási lehetőségek 
száma kvázivégtelenné válik. 

A hatályos jog gyakran a birtoksértőnek, 
a rosszhiszemű birtokosnak kedvez. A 
szövetség rengeteg ilyen etikátlan esettel 
találkozott az elmúlt több mint 15 év alatt, 
a jogszabályok alkalmazásakor az elsődle-
ges és az egyik legfontosabb cél, szempont 
az ügy etikai vizsgálata volt – tette hozzá 
Horváth Zoltán.

NOVÁK CSABA

Jövő év végéig szolgálatba 
állhat a 3500 új rendőr

A rendőrség és a belügyi tárca 
reményei szerint jövő év végéig szol-
gálatba áll az ígért 3500 új rendőr. A 
gyorsaság ára, hogy a rendőr-szak-
középiskola keresztféléves képzésé-
ben részt vevő hallgatók csak rész-
képzettséget kapnak és nem lesznek 
minden területen bevethetők – kö-
zölte a Napival a Belügyminiszté-
rium sajtóosztálya. A kétéves kép-
zésben részt vevő, valamint a most 
első éves, egy év elméleti és egy 
év gyakorlati képzésben részesülő 
állomány rendőr szakképzettséget 
szerez, és közrendvédelmi területen 
áll szolgálatba.

A 2011. február 1-jén induló kép-
zésre felvételt nyerő és rész-szakkép-
zettséget szerző állomány kísérőőri, 
objektumőri és csapatszolgálati 
feladatokat láthat el. A későbbiek-
ben természetesen a képzés folyta-
tásával lehetőségük lesz a rendőr 

szakképzettség megszerzésére. A 
rész-szakképesítésre jelentkezőket 
a megyei rendőr-főkapitányságok 
veszik állományba, és iskolázzák 
be a felvételi eljárást követően. A 
felvételt nyertek állományba kerü-
lésüktől – azaz 2011. február 1-jétől 
� zetést kapnak.

A 3500 álláshelyet kizárólag ebből 
a két forrásból igyekszik feltölteni a 
rendőrség, a nyugdíjas állomány 
szolgálatba való visszavétele ettől 
a programtól teljesen független – 
közölte a BM. Ezen a területen a 
rendőrség meglehetősen halvány 
eredményeket tud csak felmutatni 
a nyugdíj melletti munkavégzés 
szabályainak szigorítása miatt. A 
közbiztonsági program a kormány 
egyik kiemelt célja, ezért a szük-
séges forrásokat a BM biztosítja, 
ám részletekbe nem bocsátkozott 
a tárca. PAPP ZSOLT

HARGITAI 
ZSOLT

KISS 
ZOLTÁN

KOVÁCS 
TAMÁS

VADÁSZ PÁL

Az adatlopást céges környezetben nem lehet megakadá-
lyozni – jelentette ki Kiss Zoltán, az ESET magyarországi 
képviseletének vezető munkatársa a Napi érdeklődésére. 
Persze meg lehet nehezíteni, ám ez összetett feladat. Biz-
tosítani kell az informatikai környezet védelmét: frissített 
védelmi eszközöket használva, telepítve a patcheket. Szerző-
désekkel és szabályzatokkal kell megalapozni a biztonságot, 
eljárásrendet kell készíteni, adatfelelősöket kell kinevezni. 
Gondoskodni kell az oktatásról és érdemes a munkavállalók 
lojalitásának fenntartására is áldozni – mondta Kiss. A hi-
bátlanul kialakított informatikai, jogi környezet mellett fon-
tos egy esetleges adatlopás tanulságainak alapos értékelése.
Az adatlopások elleni védekezés alapja a jogosultságok 
munkaköröknek megfelelő kialakítása: a pontos beállítás 
érdekében célszerű a hozzáférés igénylését, jóváhagyását és 
beállítását egy automatikus személyazonosság-kezelő rend-
szerre bízni – javasolja Hargitai Zsolt, a Novell Magyarország 
üzletfejlesztési vezetője. Ha mégis megtörtént a baj, akkor 
a minden eseményt rögzítő naplófájlokból kikereshető, ki, 
mikor és hogyan fért hozzá illetéktelenül az adatokhoz. Egy 
nagyobb vállalatnál az összegyűjtött naplófájlok terjedelme 
akár tíz terabájtnyi is lehet, ami emberi feldolgozásra már 
alkalmatlan. Ezeket már csak elemzőszo� verekkel érdemes 
analizálni, és az információk birtokában akár büntetőfelje-
lentést is lehet tenni.

Számos technikai megoldás is elérhető az adatszivárgás 
elleni eszközként, de mindig azt kell választani, amely az 
ügyfél tevékenységéhez illeszkedő biztonsági szintet ga-
rantálja, egyedileg testre szabható és költséghatékonyan 
üzembe helyezhető. Tökéletes védelem nincs, hiszen az 
információ akár a monitort lefényképezve, mms-ben el-
küldve is kiszivárogtatható – mondta Kovács Tamás, a 
Noreg Információvédelmi K� . műszaki igazgatója. Szerinte 
a megelőző jellegű védelem költségeit rendre meghalad-
ják az utólagos, „tűzoltás” jellegű intézkedések költségei. 
Ha azonban már megtörtént a baj, a helyreállítás után 
érdemes egy rendszerauditot elvégeztetni és célszerű it-
biztonsági szakértőket bevonni az új rendszer tesztelésébe.
Vadász Pál, a Montana Tudásmenedzsment Rendszerinteg-
rátor és Szo� verfejlesztő K� . ügyvezető igazgatója szerint 
annak a cégnek, amely tart a dokumentumaik eltulajdonítá-
sától, érdemes olyan dokumentummenedzsment-szo� vert 
beszereznie, amely az operációs rendszerek biztonsági lehető-
ségeit meghaladja. Ezek a szo� verek általában a fájlhoz tarto-
zó külön attribútomokban tárolják, hogy a dokumentummal 
ki és mit tehet. Csak törvényes módon szabad védeni a szer-
vezetek infovagyonát – hangsúlyozta Vadász. Tapasztalata 
szerint előfordul, hogy a munkáltató olyan, minden billen-
tyű leütését tároló programot telepít a cége számítógépeire 
védekezésképpen, amelyet sem az európai, sem a magyar jog 
sem engedélyez. GIRNT JÓZSEF

Fókuszban 
a hatékony 
bűnüldözés
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Összehangoltabb 
európai fellépés jön a 
terrorfenyegetés ellen

Az Európai Unió belügyminiszterei megállapod-
tak, hogy a jövőben előre tájékoztatják egymást, 
ha terrorfenyegetéssel kapcsolatos felhívást, � gyel-
meztetést szándékoznak kiadni. Luxembourgi ta-
nácskozásukon azt követően jutottak e szükségesség 
felismerésére, hogy a hónap eleji amerikai terrorfe-
nyegetés-figyelmeztetésre nem tudtak egységesen 
reagálni. Mint Annemie Turtelboom belga belügymi-
niszter elmondta, a jövőben a tagországok ilyen szán-
dékukról előzetesen tájékoztatják az EU hírszerzési 
információk megosztását szolgáló központját, a Joint 
Situation Centre-t. Ennek elsősorban az a célja, hogy 
az államok ne a sajtóból értesüljenek a veszélyekről. 
A belügyminiszterek ezenkívül évente találkoznak 
majd amerikai kollégáikkal, hogy tájékoztassák egy-
mást a biztonsággal összefüggő kérdésekről.

Az Egyesült Államok október elején figyelmez-
tette állampolgárait, hogy ha Európába utaznak, 
terrorcselekmények veszélyének teszik ki magukat. 
Egy meg nem nevezett hírszerző tiszt szerint az el-

sődleges Al-Kaida-célpontok a párizsi Ei� el-torony 
és a berlini Alexanderplatz. A svédek egy nappal az 
amerikaiak előtt � gyelmeztették polgáraikat a terror-
cselekmények veszélyére, Nagy-Britannia nem sokkal 
az amerikaiak után. Berlin egyáltalán nem adott ki � -
gyelmeztetést, Franciaország csak később – és utazóit 
a brit tömegközlekedési eszközök használatától óvta. 
Az amerikai kormánynak törvényi kötelezettsége az 
ilyen veszélyre � gyelmeztetni állampolgárait, az ügy 
azonban bizonytalanságot okozott Európában. Bár 
az illetékes szervek minden információt megkaptak 
és elemeztek, azok alapján – az esetleg nem megfelelő 
tájékoztatás miatt – eltérően reagáltak.

Az uniós miniszterek megvitatták a riasztási szin-
tek egységesítésének lehetőségét is, ez azonban nem 
talált kedvező fogadtatásra. Akár színekkel, akár 
számokkal jelölik, jelenleg valamennyien gyakorlati-
lag ugyanazon az emelt készültségi szinten vagyunk 
– mutatott rá Brice Hortefeux francia belügyminisz-
ter. Német kollégája, � omas de Maiziere szerint az 
egyes országok fenyegetettségi szintje között jelentős 
különbségek vannak, ezért nem indokolt az egységes 
reagálás. Gilles de Kerchove, az EU terrorizmusel-
lenes koordinátora úgy vélte, ennek akadálya az is, 
hogy az unió országaiban eltérőek a gondolkodás-
módok és a kultúrák, de eltérőek a veszélyforrások 
is. Például míg a franciák � gyelmének központjában 
az iszlám Maghreb áll, a dánokéban a betelepedett 
szomáliaiak.

NAPI

Végre nyilvános lett az orosz 
katonai költségvetés

Drasztikusan csökkentik 
a brit védelmi kiadásokat

8
százalékkal 
csökkentik a 
brit védelmi 

kiadásokat

Drasztikusan csökken-
tik Nagy-Britannia kato-
nai kiadásait – jelentette 
be David Cameron mi-
niszterelnök, az ország 
stratégiájának évtizedek 
óta első felülvizsgálatát 
ismertetve. A következő 
négy év alatt 8 százalék-
kal mérsékelik a jelen-
leg 46,1 milliárd fontos 
védelmi költségvetést, 
de teljesítik a NATO ál-
tal megkövetelt, a GDP 2 
százalékának megfelelő 
szintet és az afganisztáni 
kötelezettségeiket. A fegyveres 
erőktől 42 ezer embert bocsáta-
nak el: csak a védelmi miniszté-
riumból a polgári alkalmazottak 
29,4 százalékát, 25 ezer dolgozót. 
A haditengerészettől az alkalma-
zottak 14,3, a légierőtől 13,2,  míg 
a szárazföldi erők 7 százalékát bo-
csátják el. Előbbi létszáma 2015-re 
30, illetve 33 ezer, utóbbié pedig 95 
ezer főre csökken. A harckocsik 
számát 40, a nehéztüzérségi löve-
gekét 35 százalékkal viszik lejjebb. 
A hadsereg 10 ezer katonáját hoz-
zák haza Németországból 2015-ig 
és további 10 ezret 2020-ig.

A fregattok számát 23-ról 19-re 
csökkentik, és azonnal kivonják 
a hadrendből a HMS Ark Royal 

repülőgép-anyahajót. 
Ugyanakkor folytatják a 
két, több mint 5 milliárd 
fontba kerülő anyahajó, 
hat 45-ös típusú rom-
boló és hét Astute osztá-
lyú vadász-tengeralatt-
járó építését. A légierő is 
kevesebb géptípust fog 
használni. Nyugdíjaz-
zák a helyből felszálló 
Harrier vadászgépeket, 
csökkentik a Tornado 
vadászbombázók számát 
és a korábban tervezett-
nél kevesebb F35-ös JSF 

vadászt vásárolnak. A tervezett-
nél tíz évvel korábban kivonják a 
szolgálatból a C–130-as szállító-
gépeket, amelyeket 22 új A400M 
típusúval, valamint 14 Airbus 
A330-as légi utántöltő repülővel 
váltanak fel. Lemondják a 3,6 
milliárd fontba kerülő Nimrod 
MRA4-es távolsági felderítőgép-
programot, de vásárolnak 12 új 
Chinook helikoptert. Ugyanakkor 
jelentősen megnövelik a különle-
ges alakulatok – mint az SAS, az 
SBS és más elit egységek – költ-
ségvetését és több pénzt szánnak a 
tartalékosokra is. Az intézkedések 
összesen 4,7 milliárd fontos (7,4 
milliárd dollár) megtakarítást hoz-
nak négy év alatt. NAPI

Nem lesz egységes uniós 
terrorfenyegetettségi szint

AZ OROSZ VÉDELMI 
KIADÁSOK 
2010–2013 (MILLIÁRD DOLLÁR)
Év Összeg
2010 16,3
2011 19,2
2012 23,4
2013 38,8
Forrás: Napi-gyűjtés

Öt év óta először hozták nyilvá-
nosságra az orosz katonai költség-
vetés számait, miután a parlament 
védelmi bizottsága jóváhagyta 
azokat. A 2013-ig szóló terv értel-
mében az idén 12,7 milliárd dollárt 
fordítanak az orosz hadsereg be-
szerzéseire, védelmi rendszereire és 
azok fenntartására, 2011-ben 15,4 
milliárdot, 2012-ben 20 milliárdot, 
2013-ban pedig 32,7 milliárd dollárt. Mint Vik-
tor Zavarin, a duma védelmi bizottságának elnö-
ke elmondta, a teljes kiadások összege 2010-ben 
16,3 milliárd, jövőre 19,2 milliárd, 2012-ben 23,4 
milliárd és 2013-ban 38,8 milliárd dollárt tesznek 
ki a tudományos kutatások költségeivel együtt. 
Abban az évben a kiadások 70 százalékát fordít-
ják új fegyverek és felszerelések beszerzésére. A 
tervekben újabb Yars és Bulava stratégiai rakéták, 
Szu–34-es (Fullback) vadászbombázók, Szu–35-
ös (Flanker-E) vadászgépek, tengeralattjárók és 
hadihajók hadrendbe állítása szerepel.

Egyes szakértők bírálták a ter-
vet, amely a tervidőszakban egyre 
kevesebbet szán a katonai célú tu-
dományos kutatásokra. A kutatás-
fejlesztésre fordított összeg aránya 
az idei 22 százalékról négy év alatt 
16 százalékra csökken. A védelmi 
minisztérium azonban le akarja 
zárni a szerinte nem célravezető 
vagy sikertelennek ítélt kutatáso-

kat, hogy a pénzt kézzelfoghatóbb célokra for-
díthassa, például új mesterséges holdakra és az 
ötödik generációs T–50-es légifölény-vadászokra, 
valamint egy anyahajóra. A meglevő fegyverzet 
korszerűsítésére fordítják minden évben a költ-
ségvetés 13-15 százalékát.

A bizottság ülése előtt Dmitrij Medvegyev el-
nök rendkívüli értekezletet hívott össze, amin a 
hadiipar és a fegyveres erők vezetőin kívül részt 
vett több orosz milliárdos is. A megbeszélés 
tárgya a hazai fegyvergyártás helyzete, s ennek 
radikális javítása volt. A részletek természete-

sen titkosak, de a tanácskozás után az államfő 
nyilvánosan ostorozta a hadiipar elmaradottsá-
gát, innovációra való képtelenségét és azt, hogy 
nem tudja korszerű harci eszközökkel ellátni az 
ország védelmi erőit. Mint mondta, elmaradtak 
a fejlett ipari országok mögött, és továbbra is a 
szovjet korszak fegyvereinek kissé modernizált 
változatainál ragadtak le, ahelyett, hogy valami 
újjal állnának elő. A védelmi kiadások növelését 
ígérte és azt, hogy a hadiipar innovációi nemcsak 
a hadsereget, de az egész orosz gazdaságot fel 
fogják lendíteni. Anatolij Szergyukov védelmi 
miniszter az értekezlet után újságíróknak erre 
reagálva kifejtette, hogy a védelmi technológiák 
75 százaléka felhasználható lehet a civil gazda-
ságban. Helyettese, Szergej Ivanov közölte, hogy 
a kormány tízéves újrafegyverzési programja 710 
milliárd dollárt szán új fegyverek kifejlesztésére 
és gyártására, aminek 20 százalékát fordítják ku-
tatásra és fejlesztésre. Ennek jegyében elsősorban 
nem fegyvereket kívánnak külföldről beszerezni, 
hanem technológiákat. BARABÁS T. JÁNOS
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MUNKAVÉDELEM

Az összeállítást szerkesztette:  Kiss Melinda, kissmelinda@napi.hu ▶
A  K I A D V Á N Y  S Z A K M A I  P A R T N E R E I :

WWW.MBVE.HU WWW.MBVMSZ.HU WWW.OMMF.HU WWW.SZVMSZK.HUWWW.OPSZ.HUWWW.IBSSA.HU WWW.HENT.HU

Hiányolják a munkavédelem országos 
programját a szociális partnerek

Egyre többször sértik meg a munkavédelmi szabályokat
Czomba Sándor, a Nemzetgaz- ▶

dasági Minisztérium foglalkozta-
táspolitikáért felelős államtitkára 
Bakos Józsefet nevezte ki az Orszá-
gos Munkavédelmi és Munkaügyi 
Főfelügyelőség (OMMF) elnökének 
– írta pénteken az MTI-Eco. Egyút-
tal kinevezte öt regionális munka-
ügyi központ új főigazgatóját is. A 
regionális munkaügyi központok 
új vezetői – Janovics László dél-
dunántúli, Mátrainé Bartus Éva 
közép-magyarországi, Pákozdi Sza-
bolcs közép-dunántúli, Rimányiné 
Somogyi Szilvia nyugat-dunántúli 
és Tamási Ildikó észak-magyaror-
szági főigazgató – október 20-ától 
vannak hivatalban.

381,2 millió forint bírságot szabtak ki a munkavédelmi 
ellenőrzésekkel összefüggésben a kiemelt ágazatokban

Az idei első félévben az Országos Munkavédelmi 
és Munkaügyi Főfelügyelőség (OMMF) 11,3 ezer 
munkáltatónál tartott munkavédelmi ellenőrzést, a 
tapasztalatok továbbra is lesújtóak. Az ellenőrzött 
munkaadók 84,4 százalékánál találtak szabályta-
lanságot, ami az ellenőrzött 266,5 ezer dolgozó 58 
százalékát érintette. A súlyos szabályta-
lanságok miatt veszélyeztetett alkalma-
zottak száma meghaladta az ötvenezret, 
ez az összes, szabálytalansággal érintett 
dolgozó 32,5 százaléka. A kiemelten ellenőrzött ága-
zatokban – építőipar, mezőgazdaság, feldolgozóipar 
és vendéglátás – összesen 270,4 millió forint munka-
védelmi bírságot szabtak ki.

A legtöbb szabálytalanságot és veszélyeztetést az 
évek óta fokozott munkavédelmi ellenőrzés alatt lévő 
építőiparban találták a felügyelők 2010 első felében. 
Az ellenőrzött 3537 munkaadónak 146,69 millió 

forint munkavédelmi, 7,17 millió szabálysértési, 
továbbá 8,46 millió forint helyszíni bírságot kellett 
meg� zetnie. Az idei első félévben ugyancsak számos 
szabálytalanságra bukkantak az ellenőrzések során 
a feldolgozó- és gépipariparban. Több mint 3800 
munkaadónál jártak a felügyelők, és a feltárt szabály-

talanságok nyomán összesen 101,83 millió forintnyi 
munkavédelmi, 5,935 millió forintnyi szabálysértési 
és 75,972 millió forintnyi helyszíni bírságról született 
határozat.

A kereskedelem és vendéglátás területén továbbra is 
a legtöbb hiányosságot a raktározás, tárolás, az egyéni 
védőeszközök biztosítása és a villamosbiztonság terén 
tapasztalják a felügyelők. Az idei első félévben 11,47 

millió forintnyi munkavédelmi, 2,23 millió forint-
nyi szabálysértési és 2,52 millió forintnyi helyszíni 
bírságot vont maga után az előírások � gyelmen kívül 
hagyása.

A mezőgazdaság, erdőgazdaság ágazatban vizs-
gált 508 munkaadó esetében leginkább az erő- és 

munkagépek védőberendezéseinek 
hiányát, a műhelyekben tapasztalható 
rossz munkakörülmények és az ott 
található munkaeszközök biztonsági 

berendezéseinek a hiányát kifogásolták a felügyelők. 
Összesen 10,48 millió forint munkavédelmi, 1,28 
millió szabálysértési, továbbá 7,16 millió forint hely-
színi bírságot szabtak ki a vizsgálatok során. Emellett 
393 hiányosság megszüntetését előíró határozatot és 
394 azonnali intézkedésről szóló határozatot hoztak 
a felügyelők.

NAPI

Az OMMF tavaly év  ▶
végéig több mint 16 000 
munkabalesetről értesült, 
amelyek közül 91 volt ha-
lálos. 2008-ban még több 
mint 20 000 munkabalese-
tet – köztük 118 halálosat 
– regisztráltak.

FERTŐZŐ FOGLALKOZÁSI MEGBETEGEDÉSEK ALAKULÁSA 
2003–2009
Kórforma 2003 2004 2005 2006 2007 2008 2009
Zoonózis 43 87 92 57 7 18 13
Hepatitis 20 21 17 15 10 11 5
Tbc 16 12 6 4 5 5 5
Egyéb 93 46 46 20 15 22 38
Forrás: OMFI

Károsító hatását tekintve a 
munkakörnyezet a legveszélye-
sebb emberi környezet. Noha 
Magyarországon már 1981 óta 
törvény írja elő, hogy a fog-
lalkozási megbetegedéseket, 
illetve a foglalkozással össze-
függő megbetegedéseket kö-
telező bejelenteniük a mun-
kaadóknak, a rendszerváltást 
követően drasztikusan esett a 
hatóságok tudomására jutott 
munkabalesetek, illetve foglal-
kozási megbetegedések száma – 
mondta Nagy Imre, az Országos 
Munkahigiénés és Foglalkozás-
egészségügyi Intézet (OMFI) 
főigazgatója egy, az OMMF által 
szervezett háttérbeszélgetésen. 
Szerinte a legfőbb probléma 
az, hogy a munkáltatók és a 
munkavállalók is érdekeltek a 
bejelentések elmulasztásában: 
előbbiek a jogkövetkezmények-
től tartanak, utóbbiak pedig az 
állásuk elvesztésétől. 

Sokszor akkor sem derül ki, 
hogy foglalkozási megbetege-
déssel küszködik a dolgozó, ha 
orvoshoz fordul, mivel egyrészt 
az üzemorvosi rendszert is a 
munkaadó tartja fenn, másrészt 
az általános orvosképzésből is 
hiányzik a foglalkozás-egész-
ségüggyel kapcsolatos tananyag 
– márpedig a legtöbb ember 
csak a háziorvosához juthat 
el. Épp emiatt adott lehetősé-

get a munkavállalóknak egy 
2007-es jogszabály arra, hogy 
közvetlenül is megkereshessék 
a foglalkozás-egyészségügyi 
hatóságot – jelenleg az OMMF 
regionális munkavédelmi ki-
rendeltségeit, illetve az OMFI-t 
–, ha úgy érzik, hogy az üzem-
orvosuk nem a kellő figyelmet 
fordítja megbetegedésükre. Így 

azonban a bejelentések elmara-
dása miatt nehezebb megelőzni 
a baleseteket és az újabb típusú 
foglalkozási vagy foglalkozással 
összefüggő megbetegedéseket. 

További probléma, hogy mind-
ezek miatt például az Egészség-
biztosítási Pénztárnak sincs in-
formációja arról, hogy mekkora 
a foglalkozási megbetegedések 
éves ellátási költsége, ezért amíg 
az államnak nincsenek megbíz-
ható adatai a költségekről, nem 
is tehet konkrétabb lépéseket 
a megelőzés érdekében – hív-

ta fel a figyelmet Groszmann 
Mária, az OMMF munkavé-
delmi elnökhelyettese. Szerin-
te az sem segíti a megelőzést, 
hogy a magyar lakosság kevéssé 
egészség- és biztonságtudatos, 
a dolgozók sokszor nincsenek 
is tisztában azzal, hogy egyes 
helyzetekben veszélyben vannak 
a munkahelyü kön. Az OMMF 
például csak azt vizsgálhatja, 
hogy a munkaadó készíttetett-e 
kockázatbecslést a munkahely 
esetleges veszélyeiről, kockáza-
tairól, a minőségét azonban már 
nem. Ha pedig rossz a kockázat-
értékelés, rossz lesz a megelőzé-
si stratégia is. Szükség lenne a 
munkavédelmi szakértők hiva-
talos jegyzékének létrehozására 
is ahhoz, hogy a munkáltatók 
megbízhatóbb kockázatbecslése-
ket kaphassanak, ha nem a saját 
alkalmazottjukra bízzák elkészí-

tését – hangsúlyozták a szakér-
tők. A vörösiszap-katasztrófával 
kapcsolatban a Napi érdeklődé-
sére elmondta: az OMMF-nek 
semmi feladata és felelősségi köre 
nincs, ahogy ahhoz sincs jogosít-
ványuk, hogy a hibás, hiányos, 
nem aktuális, nem teljes körű 
kockázatértékelést felülbírálják. 

Nagy Imre szerint nehéz meg-
ítélni, hogy az idült, 20–40 éve 
kialakult betegségek valóban 
foglalkozási megbetegedések-e 
– ehhez sokszor rekonstruálni 
kel l az akkori munkakörül-
ményeket és az érintett egyéni 
egészségügyi ál lapotát –, de 
például egyes szakmai becslé-
sek szerint a Magyarországon 
előforduló évi 33 ezer daganatos 
betegség miatti elhalálozás 10 
százaléka lehet összefüggésben a 
rossz munkahelyi környezettel. 
Újabb tendencia, hogy az utóbbi 

években azok a bejelentések sza-
porodnak, amikor 20 éve bezárt 
egykori bányák dolgozói jelent-
keznek légzőszervi panaszokkal. 
A foglalkozási megbetegedések 
okozta halálozás évi 2–10 ezer 
közé tehető, a vezető halálok – a 
dokumentált eseteknél – pedig 
az egykori uránbánya dolgo-
zóinál jelentkező tüdőrák. A 
légzőszervi betegségek mellett 
szintén gyakoriak a mozgás-
szervi megbetegedések, illetve a 
bőrbetegségek, a zaj okozta hal-
láskárosodás, illetve a zoonózis 
is. Speciális eset az ólom-, illetve 
az azbesztmérgezés: mivel már 
alig használják az iparban, ezért 
a munkáltatók gyakorta elfelej-
tik felhívni a veszélyes anyagok 
elleni védekezésre a � gyelmet a 
hidak felújításakor vagy a régeb-
bi épületek bontásakor.

A munkaadókat úgy lehetne 

érdekeltté tenni a munkabal-
esetek, illetve a foglalkoztatási 
megbetegedések bejelentésében, 
ha végre valóban hozzálátna a 
kormány a munkahelyi baleset-
biztosítási rendszer kialakításá-
hoz – mondta Mandrik Istán, 
az Országos Érdekegyeztető Ta-
nács munkavédelmi bizottságá-
nak munkaadói ügyvivője. Ez a 
rendszer ugyanis lehetővé tenné, 
hogy a biztosító – és ne a mun-

kaadó – állja baj esetén az ellátás 
költségét. Szükség lenne arra is, 
hogy a foglalkozás-egészségügyi 
orvosnak is legyen felelősség-
biztosítása. Mindehhez persze 
az országgyűlésnek el kellene 
fogadni a munkavédelem orszá-
gos programját, aminek része a 
balesetbiztosítási rendszer is. Ezt 
még az előző kormány idején 
jóváhagyta az OÉT, de a kor-
mányváltás óta nem tudni, hogy 
mi lesz a kész program sorsa. 
Az őszi törvényalkotási tervben 
mindenesetre nem szerepel. 

Borhidi Gábor, az OÉT mun-
kavédelmi bizottságának mun-
kavállalói ügyvivője szerint a 
munkavédelmi törvény meg-
felelő, annak betartása azon-
ban akadozik. Például mind a 
munkabalesetek, mind a meg-
betegedések kia lakulásának 
megelőzésében segíthetnének 
a munkavédelmi képviselők. 
Azonban még azon, 50 főnél 
többet foglalkoztató vállalko-
zások 30 százaléka esetében 
sem választották meg a képvi-
selőket, ahol kötelező lenne a 
foglalkoztatásuk, nemhogy az 
ennél kisebbek, ahol dolgozói 
kérésre választhatók – hívta fel 
a � gyelmet Borhidi Gábor. 

KISS MELINDA KATALIN
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Még vizs- ▶
gálja az OMMF 

a dolgozók 
ólommérgezés-
sel kapcsolatos 

gyanúját


